

GROUPE DU PORTE-PAROLE

SPRECHERGRUPPE

GRUPPO DEL PORTAVOCE

BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

SPOKESMAN'S GROUP

**NOTE D'INFORMATION • INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO**

Brussels, July 1971.

EEC business surveys

In the Community as a whole, according to the surveys, the growth of production lost a little momentum in the closing months of 1970 but its future trend is viewed somewhat more favourably. Replies with regard to domestic and export demand have been slightly more optimistic of late. At the end of January, 70 % of the managements questioned considered that total order books were "normal" or "above normal", as against 68 % at the end of November and 81 % at the end of January 1970. Production expectations recovered in their turn after having deteriorated more and more for nearly a year. Expectations regarding selling prices still point clearly to a rise.

In Germany, the shortening of order books reflected by replies since late 1969 came to a halt at the beginning of 1971. At the end of January, 72 % of managements considered the level of orders on hand to be "normal" or "above normal", as against 69 % at the end of November and 89 % at the end of January 1970. Production expectations have become more favourable: at the end of January, 15 % of managements thought that production would rise, as against 9 % at the end of November. Price expectations foreshadow a marked upward trend.

In France, replies from managements suggest that, as overall demand again lost some momentum at the close of 1970 and in January 1971. The percentage of managements reporting "above normal" export orders dropped from 29 % at the end of November to 23 % at the end of January. The corresponding figures for total order books were 17 and 18 %, which suggests a fairly favourable trend of domestic demand. Production expectations, which had deteriorated throughout the year, picked up in the closing months of the year and in early 1971 at the end of January 1971.

In Italy, industrialists still consider the situation to be fairly uncertain. At the end of January, only 6 % of managements judged their total order books to be "above normal", as against 4 % at the end of November. Reports on export order books also showed little optimism. Managements nevertheless expected the rate of activity to be slightly more buoyant in the months ahead : at the end of January 23 % of them thought that their rate of production would increase, as against 15 % at the end of November.

In Belgium, replies to the surveys reveal the persistence of a slower rate of growth in recent months. Managements' views on the state of their total order books remained distinctly less favourable than in early 1970 : at the end of January 1971, 11 % of managements considered them to be "above normal", as against 12 % at the end of November and 21 % at the end of January 1970. Stocks of finished products, which had fallen at the end of the year in expectation of the introduction of VAT, are reported to have increased somewhat in January. The upward tendency of selling prices has become more marked.

In the Grand Duchy of Luxembourg, the surveys reveal an improvement in total and export order books. Managements are a little more optimistic about the future trend of their production.

GROUPE DU PORTE-PAROLE
SPRECHERGRUPPE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER
SPOKESMAN'S GROUP

NOTE D'INFORMATION • INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
NOTA D'INFORMAZIONE • TER DOCUMENTATIE • INFORMATION MEMO

Bruxelles, juillet 1971.

Enquêtes de conjoncture auprès des chefs d'entreprises

La Commission des Communautés européennes vient de publier son troisième rapport sur les résultats des enquêtes de conjoncture mensuelles auprès des chefs d'entreprises de la Communauté, couvrant les mois de novembre 1970 à janvier 1971.

Dans l'ensemble de la Communauté, l'expansion de la production a d'après les résultats des enquêtes, légèrement ralenti au cours des derniers mois de l'année 1970, mais les perspectives de développement se sont redressées. Les réponses concernant la demande intérieure et extérieure sont devenues récemment un peu plus optimistes : fin janvier 70 % des entrepreneurs interrogés estimaient que les carnets de commandes globales étaient garnis de façon "normale" ou "supérieure à la normale" contre 68 % fin novembre et 81 % fin janvier 1970. Les prévisions de production, qui s'étaient affaiblies depuis près d'un an, se sont redressées à leur tour. Les perspectives des prix de vente restent nettement orientées à la hausse.

En Allemagne, la détérioration des carnets de commandes, amorcée depuis fin 1969, s'est arrêtée au début de 1971. Fin janvier 72 % des chefs d'entreprises estimaient que les commandes étaient à un niveau "normal" ou "supérieur à la normale", contre 69 % fin novembre et 89 % fin janvier 1970. Les perspectives de production sont devenues plus favorables : fin janvier 15 % des chefs d'entreprises s'attendaient à une production en hausse contre 9 % fin novembre. Les prévisions des prix dénotent une tendance marquée à la hausse.

En France, à en juger d'après les opinions des entrepreneurs, la demande globale semble s'être stabilisée fin 1970 et début 1971. Fin janvier, 23 % des chefs d'entreprises estimaient que leurs carnets de commandes étrangères étaient garnis de façon "supérieure à la normale" contre 29 % fin novembre. Pour les carnets de commandes totales, les pourcentages correspondants étaient respectivement de 18 et 17 %, ce qui laisse supposer une évolution assez favorable de la demande intérieure. Les perspectives de production, qui s'étaient détériorées pendant toute l'année, ont enregistré un redressement pendant les derniers mois de l'année et au début de 1971.

En Italie, les entrepreneurs jugent que la situation est encore assez incertaine. Fin janvier, 6 % seulement des chefs d'entreprises estimaiient que leurs carnets de commandes totales étaient garnis de façon "supérieure à la normale", contre 4 % fin novembre. Les jugements sur les carnets de commandes étrangères étaient également déprimés. Pour les prochains mois les chefs d'entreprises prévoient néanmoins un rythme d'activité un peu plus soutenu : fin janvier, 23 % d'entre eux s'attendaient à une hausse de leur rythme de production contre 15 % fin novembre.

En Belgique, les enquêtes révèlent le maintien d'un rythme d'expansion plus modéré au cours des derniers mois. Les opinions des entrepreneurs sur l'état de leurs carnets de commandes totales sont restées nettement moins favorables qu'au début de 1970 : fin janvier 1971, 11 % d'entre eux estimaient qu'ils étaient garnis de façon "supérieure à la normale", contre 12 % fin novembre à 21 % fin janvier 1970.

Les stocks de produits finis, qui s'étaient dégonflés en fin d'année en vue de l'introduction de la T.V.A., se seraient alourdis quelque peu en janvier. Les prévisions de production ne se sont plus détériorées. La tendance à la hausse des prix de vente s'est accentuée.

Au Grand-Duché du Luxembourg, les enquêtes révèlent une amélioration des carnets de commandes totales et étrangères. Les opinions des chefs d'entreprises sur le déroulement futur de leur production sont légèrement plus optimistes.